

## **USAID Gimbuka Staff visit program beneficiaries in Nyamasheke, Rubavu, Rusizi and Rutsiro districts.**

After a nine months' implementation of activities for Country Operational Plan 21, USAID Program has organised a joint field visit aimed at meeting Diocesan Caritas Staff and their respective Directors to share their experience in reinforcing the synergy for program sustainability.

Headed by Father Yves Sewadata, Deputy Secretary General, the 3 days' visit started on Tuesday, July 12th to Thursday 14th 2022 and covered the districts of Karongi, Nyamasheke, Rubavu, Rusizi and Rutsiro in the Western Province. This served as an opportunity to meet district officials and to share the program implementation progress, plan together the field visit and have their feedback in order to respond to community needs.

The USAID Gimbuka "Be self-resilient" activity delivers various services envisaged to help supported households achieve their self-reliance. These services include among others, the Economic strengthening through the promotion of savings and lending activities for caregivers of served OVC and their digitalization; Technical, Vocational and Educational Training (TVET) for youth. For direct beneficiaries, the program provides services related to psychosocial support, referral for services provided by other partners like HIV services (HIV testing and counselling, ARV, ...), education support including school materials, school fees, startup kits for some TVET schools graduates. The program is also providing the prevention of HIV and GBV messages for children aged 9 to 14 Years old both in community and schools.

Visiting Gimbuka beneficiaries currently completing their internships in tailoring, Mrs. Anne Marie Dukuzumuremyi, Vice Mayor in charge of social services of Rusizi district reminded the young female interns that they hold their future in their hands and that it's their responsibility to shape it well. Mrs. Dukuzumuremyi also appreciated Gimbuka Program for its support to help the interns achieve their dreams.

Gimbuka along its journey, is striving to involve as much as possible other National and local partners including local leaders, Catholic Church networks and a certain number of community volunteers (CMVs, CCLF, CI, etc.) for provision of services to beneficiaries and their mentoring.

The program organises joint field visits every three months to mainly gather feedback from local partners (beneficiaries, volunteers, local leaders, health facilities, etc.) on Gimbuka program implementation to inform both implementation and future planning; to find out some applicable solutions so potential challenges identified along the implementation; to ensure the local partners (Local Leaders, volunteers and beneficiaries) have required information on the program close out, graduation process and increase of their involvement in the program activities and mentorship of field staff; to ensure that the field staff are well supported throughout the program implementation; and to ensure the project implementation is well documented and key documents are well kept at all field office levels.

The delegation visited different Internal Savings and Lending Groups (ISLG), TVET Graduates in Agakiro Centers, Interns in partner organizations, among others. Beneficiaries expressed their gratitude for the visit and for all the efforts invested by the program to create sustainable impact in their lives.

In a courtesy visit to Nyamasheke district office, Deputy Secretary General and a delegation from the program met with Vice Mayor Athanasie Mukankusi who is in charge of social affairs. They discussed current projects and the impact of Caritas Rwanda, through USAID Gimbuka in Nyamasheke District. Vice Mayor Mukankusi appreciated the fruitful partnership between the district and Caritas Rwanda to change lives of the people of Nyamasheke districts in all categories, be it children, youth, adults and the aged. "We know that we can always count on Caritas Rwanda when it comes to helping the needy in our district. Our long term partnership and the impact created throughout the program period is proof that joining hands to support men and women of this district will bear even more fruits in the future". She said.

Uniting Karongi, Nyamasheke, Rubavu, Rusizi and Rutsiro Districts Vice Mayors in Charge of Social Affairs; Good Governance/Gender Directors; JADF; Health Directors; Education Directors; RIB representatives; Immigration Officers; RRP+ Representatives; Directors of Caritas at Diocese level and Caritas Rwanda staff, the joint field visit achieved key results including: Improvement of the collaboration between program staff, priests and other local partners in the implementation of the program, successful program documentation at all levels of the field offices; program implementation process was communicated to the management and the necessary support and solutions to the encountered challenges and mechanisms to minimise them were put in place.

## **Le personnel de l'USAID Gimbuka visite les bénéficiaires du programme dans les districts de Nyamasheke, Rubavu, Rusizi et Rutsiro.**

Après neuf mois de mise en œuvre des activités du Plan Opérationnel National 21, le programme USAID a organisé une visite conjointe sur le terrain visant à rencontrer le personnel diocésain de Caritas et leurs directeurs respectifs pour partager leur expérience dans le renforcement de la synergie pour l'efficacité du programme.

Dirigée par le Père Yves Sewadata, Secrétaire Général Adjoint, la visite de 3 jours a débuté Mardi 12 jusqu'au Jeudi 14 juillet 2022 et a couvert les districts de Karongi, Nyamasheke, Rubavu, Rusizi et Rutsiro dans la Province de l'Ouest. Ceci fut l'occasion de rencontrer les responsables du district et d'évaluer le progrès de la mise en œuvre du programme, de planifier ensemble la visite des terrains et d'avoir leurs commentaires afin de répondre aux besoins de la communauté.

Le programme Gimbuka « Soyez auto-résilients » financé par USAID Gimbuka fournit divers services envisagés pour aider les personnes et familles en difficultés à atteindre leur autonomie. Ces services comprennent entre autres, le renforcement économique à travers la promotion des activités d'épargne et de crédit pour les aidants des OEV desservis et leur numérisation ; formation technique, professionnelle et éducative (TVET) pour les jeunes. Pour les bénéficiaires directs, le programme fournit des services liés au soutien psychosocial, à l'orientation vers des services fournis par d'autres partenaires comme les services VIH (dépistage et conseil VIH, ARV, ...), un soutien à l'éducation, y compris le matériel scolaire, les frais de scolarité, les kits de démarrage pour certains diplômés des écoles de TVET. Le programme fournit également des messages de prévention du VIH et de la VBG aux enfants âgés de 9 à 14 ans, tant dans la communauté que dans les écoles.

En visite chez les bénéficiaires de Gimbuka qui terminent actuellement leur stage en couture, Madame Anne Marie Dukuzumuremyi, Adjointe au Maire en charge des services sociaux du district de Rusizi a rappelé aux jeunes femmes stagiaires qu'elles tiennent leur avenir entre leurs mains et qu'il est de leur responsabilité de bien le façonner. Madame Dukuzumuremyi a également apprécié le programme Gimbuka pour son soutien pour aider les stagiaires à réaliser leurs rêves.

Gimbuka, tout au long de son parcours, s'efforce d'impliquer autant que possible d'autres partenaires nationaux et locaux, y compris les dirigeants locaux, les réseaux de l'Église catholique et un certain nombre de bénévoles communautaires (CMV, CCLF, CI, etc.) pour la fourniture de services aux bénéficiaires et à leurs mentorat.

Le programme organise des visites conjointes sur le terrain tous les trois mois pour recueillir principalement les commentaires des partenaires locaux (bénéficiaires, volontaires, dirigeants locaux, établissements de santé, etc.) sur la mise en œuvre du programme Gimbuka afin d'informer à la fois la mise en œuvre et la planification future ; pour trouver des solutions applicables aux défis potentiels identifiés tout au long de la mise en œuvre ; s'assurer que les partenaires locaux (dirigeants locaux, volontaires et bénéficiaires) disposent des informations requises sur la clôture du programme, le processus de graduation et l'augmentation de leur implication dans les activités du programme et le mentorat du personnel de terrain ; veiller à ce que le personnel de terrain soit bien soutenu

tout au long de la mise en œuvre du programme ; et pour s'assurer que la mise en œuvre du projet est bien documentée et que les documents clés sont bien conservés à tous les niveaux des bureaux extérieurs.

La délégation a visité différents groupes internes d'épargne et de crédit (ISLG), des diplômés des écoles TVET dans les centres d'Agakiro, des stagiaires dans des organisations partenaires, entre autres. Les bénéficiaires ont exprimé leur gratitude pour la visite et pour tous les efforts investis par le programme pour créer un impact durable dans leur vie.

Lors d'une visite de courtoisie au bureau du district de Nyamasheke, le secrétaire général adjoint et une délégation du programme ont rencontré le maire adjoint, Madame Athanasie Mukankusi qui est chargée des affaires sociales. Ils ont discuté des projets en cours et de l'impact de Caritas Rwanda, par le biais de l'USAID Gimbuka dans le district de Nyamasheke. Le maire adjoint Mukankusi a apprécié le partenariat fructueux entre le district et Caritas Rwanda pour changer la vie des habitants des districts de Nyamasheke dans toutes les catégories, qu'il s'agisse d'enfants, de jeunes, d'adultes et de personnes âgées. "Nous savons que nous pouvons toujours compter sur Caritas Rwanda lorsqu'il s'agit d'aider les nécessiteux dans notre district. Notre partenariat à long terme et l'impact créé tout au long de la période du programme est la preuve que s'unir pour soutenir les hommes et les femmes de ce district portera encore plus de fruits à l'avenir ». Dit-elle.

Réunissant les vice-maires chargés des affaires sociales des districts de Karongi, Nyamasheke, Rubavu, Rusizi et Rutsiro ; les directeurs de bonne gouvernance/genre ; JADF ; les directeurs de la santé ; les directeurs de l'éducation ; les représentants du RIB ; les représentants du RRP+ ; les directeurs de Caritas au niveau du diocèse avec le personnel de Caritas Rwanda, la visite conjointe sur le terrain a obtenu des résultats clés, notamment : Amélioration de la collaboration entre le personnel du programme, les prêtres et les autres partenaires locaux dans la mise en œuvre du programme, la documentation réussie du programme à tous les niveaux des bureaux de terrain ; le processus de mise en œuvre du programme a été communiqué à la direction et le soutien et les solutions nécessaires aux défis rencontrés et les mécanismes pour les minimiser ont été mis en place.

## **Abakozi ba USAID Gimbuka basuye abagenerwabikorwa b'umushinga mu turere twa Nyamasheke, Rubavu, Rusizi na Rutsiro.**

Nyuma y'amezi icyenda ishyingirwa mu bikorwa ry'ibikorwa by' umushinga bitangiye (COP 21), umushingaya USAID yateguye uruzinduko ruhuriweho rugamije guhura n'abakozi ba Caritas ku rwego rwa Diyosezi ndetse n'abayobozi babo kugira ngo basangire ubunararibonye bwabo mu gushimangira ubufatanye mu rwego rwo gukomeza guteza imbere ibikorwa by'umushinga mu buryo burambye.

Padiri Yves Sewadata, umunyamabanga mukuru wungirije wa Caritas Rwanda niwe wari uyoboye uru ruzinduko rw'iminsi 3 rwatangiye ku wa Kabiri, tariki ya 12 Nyakanga kugeza ku wa Kane tariki ya 14 Nyakanga, aho we n'abakozi b'uyu mushinga basuye uturere twa Karongi, Nyamasheke, Rubavu, Rusizi na Rutsiro mu Ntara y'Iburengerazuba. Ibi byabaye kandi n'umwanya wo guhura n'abayobozi b'uturere ndetse no gusangira iterambere ry'uyu umushinga.

Umushinga USAID Gimbuka utanga serivisi zitandukanye ziteganijwe gufasha imiryango ndetse n'abantu batishoboye kugera ku kwigira ndetse no kwiteza imbere. Izi serivisi zikubiyemo kandi: Gushimangira ubukungu binyuze mu guteza imbere ibikorwa byo kwizigama no kwiguriza, abashinzwe kwita ku bana b'imfubyi ndetse n'abatagira kivurira, Amahugurwa yo kwihangira imirimo ndetse n'imyuga (TVET) ku rubyiruko. Umushinga USAID Gimbuka kandi utanga serivisi zijyanye no gufasha ababana n'ibibazo byo kwiheba (psychological support), korohereza itangwa rya serivisi zitangwa nabandi bafatanyabikorwa nka serivisi z'imiti igabanya ubukana bwa virusi itera sida (kwipimisha virusi itera sida no gutanga inama, ARV,...), inkunga itangwa mu gushyigikirwa uburezi irimo ibikoresho by'ishuri, amafaranga y'ishuri, ndetse n'ibikoresho byo gutangiza bamwe mu barangije amashuri ya TVET. Umushinga utanga ubufasha ku bagizweho ihohoterwa rushingiye ku gitsina bafite hagati y'imyaka 9 na 14 haba mu baturage ndetse no mu mashuri.

Asura abagenerwabikorwa ba Gimbuka kuri ubu barangije kwimenyereza umwuga w'ubudozi, Madamu Anne Marie Dukuzumuremyi, Umuyobozi w'akarere wungirije ushinze imibereho myiza mu karere ka Rusizi yibukije abari kwimenyereza umwuga ko bafite ejo hazaza habo mu biganza byabo kandi ko ari inshingano zabo kubaka ejo heza. Madamu Dukuzumuremyi yashimye kandi umushinga wa Gimbuka, ku nkunga idahwema gutanga mu gufasha abimenyereza umwuga kugera ku nzozo zabo.

USAID Gimbuka isanzwe ikorana n'abandi bafatanyabikorwa baba abo mu nzego z'ubuyobozi ndetse n'inzego z'ibanze, Kiliziya Gatolika ndetse n'abakorera bushake b'uyu mushinga (CMVs, CCLF, CI, n'abandi) kugirango batange serivisi ndetse n'inama ku bagenerwabikorwa b'umushinga.

USAID Gimbuka itegura uruzinduko nk'uru buri mezi atatu kugirango ukusanyirize hamwe ibitekerezo by'abafatanyabikorwa (abagenerwabikorwa, abakorerabushake, abayobozi mu nzego zinyuranye, ibigo nderabuzima, n'abandi) ku byerekeye ishyirwa mubikorwa rya gahunda za Gimbuka ndetse kugirango herekanwe ishyirwa mubikorwa ndetse nigenamigambi rizaza; gushakisha ibisubizo bimwe byakoreshwa ku bibazo bishobora kugaragara mu bikorwa; gusangira amakuru n'abafatanyabikorwa (Abayobozi, abakorerabushake n'abagenerwabikorwa).

Izi ntumwa zasuye kandi amatsinda atandukanye yo kuzigama no kugurizanya (ISLG), Abahawe impamyabumenyi ya TVET mu Kigo cy'agakiriro, abimenyereza umwuga mu bigo by'abafatanyabikorwa n'abandi. Abagenerwabikorwa bagaragaje ko bishimiye uru uruzinduko ndetse n'imbaraga zose zagaragajwe na gahunda yo guteza imbere imibereho yabo.

Mu ruzinduko yagiriye mu biro by'akarere ka Nyamasheke, umunyamabanga mukuru wungirije wa Caritas Rwanda hamwe n'intumwa zaturutse muri iyo gahunda bahuye na Visi Meya Athanasie Mukankusi ushinzwe imibereho myiza y'abaturage. Baganiriye ku mishinga inyuranye ikorwa Caritas Rwanda muri uyu mushinga wa USAID Gimbuka mu Karere ka Nyamasheke. Visi Meya Mukankusi yashimye ubufatanye bwiza hagati y'akarere na Caritas Rwanda mu guhindura ubuzima bw'abaturage bo mu turere twa Nyamasheke mu byiciro byose, haba abana, urubyiruko, abakuze ndetse n'abasheshe akanguhe. Yagize ati " Caritas Rwanda ntijya idutenguha mu gihe cyo gufasha abatishoboye mu karere kacu. Ubufatanye bw'igihe kirekire ndetse n'ibyagezweho mu karere kacu ni gihamba ko gufatanya mu gushyigikira abaturage bo muri aka karere bizatanga n'imbuta nyinshi mu gihe kizaza ".

Uruzinduko rw'umushinga USAID Gimbuka rwahuze abayobozi banyuranye bo mu turere twa Karongi, Nyamasheke, Rubavu, Rusizi na Rutsiro, barimo: Visi Meya Ushinzwe Imibereho Myiza y'Abaturage; abahinzwe Imiyoborere myiza / Abayobozi b'Uburinganire; JADF; Abayobozi bashinzwe ubuzima; Abayobozi bashinzwe uburezi; Abahagarariye RIB; Abahagarariye RRP +; Abayobozi ba Caritas ku rwego rwa Diyosezi ndetse n'abakozi ba Caritas Rwanda. Uru ruzinduko rwageze ku musaruro w'ingenzi urimo: Kunoza ubufatanye hagati y'abakozi ba porogaramu, abapadiri ndetse n'abandi bafatanyabikorwa mu ishyirwa mu bikorwa rya gahunda z'umushinga, ; ndetse no gushakira hamwe ibisubizo by'ibibazo bishobora kugaragara mu ishyigirwa mu bikorwa by'umushinga.